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RESMİ GAZETE’DE BUGÜN  

 
21 Şubat 2023 Salı 

 

YÜRÜTME VE İDARE BÖLÜMÜ 

YÖNETMELİKLER 

–– Çankaya Üniversitesi Akustik Uygulama ve Araştırma Merkezi Yönetmeliği 

–– MEF Üniversitesi Lisans ve Önlisans Eğitim-Öğretim Yönetmeliğinde Değişiklik 

Yapılmasına Dair Yönetmelik 

 

KURUL KARARI 

–– Enerji Piyasası Düzenleme Kurulunun 16/02/2023 Tarihli ve 11662 Sayılı Kararı 

 

YARGI BÖLÜMÜ 

ANAYASA MAHKEMESİ KARARLARI 

–– Anayasa Mahkemesinin 10/1/2023 Tarihli ve E: 2022/160, K: 2023/5 Sayılı Kararı 

–– Anayasa Mahkemesinin 14/12/2022 Tarihli ve 2018/10482 Başvuru Numaralı Kararı 

  

https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-1.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-2.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-2.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-3.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-4.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/02/20230221-5.pdf
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Ziraat odalarından çağrı: Bölgedeki 

çiftçi borç erteleme ve kredi istiyor 
Depremlerin etkilediği 11 ildeki çiftçiler, hızla üretime geçilmesi için 

borçların yapılandırılmasını, kredi sağlanmasını, 2023 yılı mazot ve 

gübre desteklerinin bu yıl ödenmesini istedi. 

Kahramanmaraş Ziraat Odası Başkanı Mehmet Çetinkaya, “Borçların ertelenmesi ve 

yeniden yapılandırılması yönünde talebimiz olacak” dedi. Hatay Ziraat Odası Başkanı 

Selahattin Yalman ise, “Çiftçi borçları için çalışma yapılmasına ihtiyaç var” diye 

konuştu. 

Adıyaman Ziraat Odası Başkanı Mehmet Salih Şahan, “Özellikle traktör konusunda 

destek bekliyoruz” değerlendirmesinde bulunurken, Malatya Ziraat Odası Başkanı 

Yunus Kılınç da tarımsal üretimde su sıkıntısı yaşanabileceğine dikkat çekti. 

Adana Yüreğir Ziraat Odası Başkanı Mehmet Akın Doğan ise bölgede nisan-mayısta 

mevsimlik işçi sorunu yaşanabileceğini belirtirken, Şanlıurfa Ziraat Odaları İl 

Koordinasyon Kurulu Başkanı Hikmet İpar ise, “2023 mazot ve gübre desteğinin bu 

yıl verilmesini istiyoruz” değerlendirmesinde bulundu. 
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Cumhurbaşkanı Erdoğan: KGF 

paketini 350 milyar liraya yükselttik 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ve MHP Genel Başkanı Devlet 

Bahçeli, Hatay'da incelemelerde bulundu. AFAD İl Koordinasyon 

Merkezi'nde açıklamalarda bulunan Erdoğan, depremin ülke genelindeki 

ekonomik faaliyetlere olumsuz etkisini önlemek amacıyla 250 milyarlık 

Kredi Garanti Fonu paketinin 350 milyar liraya yükseltildiğini açıkladı. 

 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, Hatay AFAD İl Koordinasyon Merkezi'nde 

açıklamalarda bulundu. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Kahramanmaraş merkezli depremlerde yıkılan binalara 

ilişkin, "Tamamen yıkılmış 21 bine yakın binadaki 71 binin üzerinde bağımsız birimin 

enkazı kaldırıldı." ifadelerini kullandı. 

Erdoğan, yıkık, acil yıkılacak ve ağır hasarlı 118 bin binadaki 412 bin bağımsız 

birimin tahliye edildiğini bildirdi. 

Hasar tespit çalışmaları bitmek üzere olduğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 

"Vatandaşlarımız e-Devlet üzerinden evlerinin hasar durumu raporuna ulaşabilir." 

dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, depremlerde enkaz altından kurtarılan kişi sayısının 114 

bin 834'ü bulduğunu söyledi.  
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1 milyon 684 bin vatandaşın barınma ihtiyacı giderildi 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 1 milyon 684 bin vatandaşın barınma ihtiyacının 

giderildiğini açıkladı. 

Erdoğan, şöyle devam etti: 

"Halen 65 bininin daha kurulumu süren konteyner sayısını ilk etapta 100 bine, ihtiyaç 

halinde 200 bine kadar çıkartabileceğiz. Çadır kent ve koyteyner kentlerlerde barınan 

vatandaşlarımızı 1 yıl içinde kalıcı konutlara taşıyacağız. Hiçbir vatandaşımızı, ne 

acısında ne hayatını yeniden düzene koyma ne de geleceğini inşa etme gayretinde 

asla yalnız bırakmayacağız. Şehirlerimizin tamamını konutu, iş yeri, sanayisi, tarımı, 

tarihi ve kültürel değerleriyle en küçük gerilemeye mahal vermeden yeniden ayağa 

kaldıracağız."  

"Üniversitelerimizden jeofizik, jeoteknik, jeoloji, sismoloji hocaları, deprem 

uzmanlarıyla istişare halinde çalışıyoruz." diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları 

kaydetti: 

"Yerleşim yerlerimizi mümkün olduğu kadar ovalardan dağlara doğru kaydırarak, 

zemin sıvılaşmalarının yol açtığı felaketlerden uzak tutmak istiyoruz." 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, mart ayında Hatay'da 40 bin 426, Kahramanmaraş'ta 45 

bin 67, Adıyaman'da 25 bin 882, Gaziantep'te 18 bin 544, Malatya'da 44 bin 770, 

Osmaniye'de 9 bin 550, Diyarbakır'da 6 bin, Şanlıurfa'da 3 bin, Elazığ'da 3 bin 750, 

Adana'da 2 bin 500 ve Kilis'te ise 250 konutun inşasına başlayacaklarını bildirdi.  

Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Depremlerden etkilenen 11 ilimizdeki TOKİ taksit 

ödemelerini 3 ay süreyle erteledik." dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: 

"Ağır hasar gören il ve ilçelerde yaşayanların kredi borçları 6 ay, bölgedeki diğer 

yerlerdeyse 1 ay erteleniyor. Kamu bankalarımız, depremde vefat eden 

vatandaşlarımızın kredi borçlarını siliyor. İş yerleri, işletmeleri zarar gören 150 bin 

esnafımızın Halk Bankası'ndan kullandıkları Hazine destekli kredi ödemelerini 6 ay 

süreyle erteledik. Ağır yıkımın yaşandığı bölgedeki 152 belediyemizin İller Bankasına 

olan kredi ödemelerini 3 ay erteledik. Depremin ülke genelindeki ekonomik 

faaliyetlere olumsuz etkisini önlemek amacıyla 250 milyarlık Kredi Garanti Fonu 

paketini 350 milyar liraya yükselttik."  

20 bin vatandaşımızın hızla istihdamını temin ediyoruz 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, "(Deprem bölgesindeki illerde) İŞKUR'un Toplum Yararına 

Çalışma Programı kapsamında 20 bin vatandaşımızın hızla istihdamını temin 

ediyoruz." ifadelerini kullandı. 
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20 milyar liralık deprem bölgesi işletme ve yatırım destek paketi hazırladıklarını 

aktaran Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları kaydetti: 

"Depremde zarar gören çiftçilerimize, Ziraat Bankası ve Tarım Kredi'den kullandıkları 

Hazine destekli kredilerini 1 yıl tehir etme imkanı getirdik. Çiftçilerimize toplam tutarı 

2,8 milyar lirayı bulan ve ayni ödenen mazot-gübre desteğini nakdi olarak şubatta 

hesaplarına yatırıyoruz." 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Acil ihtiyaç duyulan ürünler başta olmak üzere fiyatlarda 

haksız artışa gidenler için kamunun tüm denetim araçlarını en sert şekilde devreye 

alıyoruz." diye konuştu.  

Yeni bir Antakya, İskenderun, Arsuz inşa edeceğiz 

"Yeni bir Antakya, İskenderun, Arsuz inşa edeceğiz. Buraları sıfırdan yapacağız." 

diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, şu ifadeleri kullandı: 

"Hatay için hemen şimdi' diyerek başlattığımız acil eylem planı çerçevesinde Hatay'ı 

tüm renkleriyle yeniden ihya edeceğiz. Hatay Meclis Binamız başta olmak üzere, 

yıkılan medeniyet değerlerimizi aslına uygun şekilde tekrar yapacak, zarar görenleri 

de restore edeceğiz." 

Kentsel dönüşüm planları 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Kentsel dönüşüm planlarımızı vatandaşım engellemesin. 

Bu konuda adımlar atıyorsak vatandaşlarımız bize yardımcı olsun. Kimi ideolojik 

saplantılarla kimi basit çıkar kaygılarıyla yürütülen engelleme çabalarının artık son 

bulmasını bekliyoruz." dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle tamamladı: 

"Hatay'ın demografik yapısının değiştirilmesi gibi dedikodulara itibar etmeyin. 

Hatay'ın demografik yapısını değiştirmeye evelallah kimsenin gücü yetmez." 
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Faiz indiriminde 100 veya 200 baz 

puan sürpriz olmayacak 
Merkez Bankası'nın deprem sonrası yeni faiz indirimi beklentileri 

kuvvetlendi. Ağırlıklı görüş 100 baz puan indirime işaret ederken, 200 

baz puanlık bir indirim gelebileceği de konuşuluyor. 

 
Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası'nın (TCMB) şubat ayına ilişkin Para Politikası 

Kurulu (PPK) toplantısında Kahramanmaraş merkezli geniş bir coğrafyada yıkıma yol 

açan depremin ekonomiye etkilerini sınırlamak için politika faizinde indirime gitmesi 

bekleniyor. Merkez Bankası, Para Politikası Kurulu (PPK) faiz kararını 23 Şubat 

perşembe günü saat 14:00'te açıklayacak. 

Merkez Bankası, enflasyondaki yükselişe rağmen gerçekleştirdiği 500 baz puanlık 

son faiz indirim döngüsünü kasım ayında tamamlamış aralık ve ocak aylarında 

yaptığı toplantılarda politika faizini beklentilere paralel yüzde 9 olarak sabit tutmuştu. 

Yılın ilk toplantısında beklentilere paralel olarak açıkladığı faiz kararı sonrası 

yayımladığı karar metninde, yer verdiği mevcut politika faizinin yeterli olduğu ifadesini 

kullanmamış ve enflasyonda iyileşmelerin görülmeye başlandığı belirtilmişti. 

Reuters anketine katılan ekonomistler 50 baz puan indirim bekliyor 

Reuters anketine katılan 17 ekonomistin tahminlerinin medyanı Merkez Bankası'nın 

bu ay politika faizini 50 baz puan indirerek yüzde 8.50 seviyesine çekeceğini 

gösteriyor. Ankete katılan sekiz kurum politika faizinin sabit tutulacağını dokuz kurum 

ise yeni indirimlerin başlayacağını tahmin etti. 
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AA'nın anketine katılan ekonomistler 100 baz puan indirim öngörüyor 

AA Finans'ın anketine katılan ekonomistlerin çoğu, Türkiye Cumhuriyet Merkez 

Bankası'nın (TCMB) perşembe günkü toplantısında politika faizini indirmesini 

bekliyor. Anket sonuçlarına göre, ekonomistlerin çoğu politika faizinin yüzde 8'e 

indirilmesini bekliyor. 

Ekonomistlerden 10'u mevcutta yüzde 9 düzeyinde bulunan politika faizinin 100 baz 

puan düşürüleceği yönünde görüş bildirirken, 1'i bu indirimin 150 baz puan olacağını 

tahmin ediyor. Ekonomistlerden 6'sı ise politika faizinin sabit tutulmasını bekliyor. 

JP Morgan ve Morgan Stanley 100 baz puan indirim öngördü 

ABD'li yatırım bankası JPMorgan, Merkez Bankası'nın 23 Şubat'taki 

toplantısında faiz oranını 100 baz puan indirerek yüzde 8'e çekmesini beklediğini 

ifade etti. Banka değerlendirmesinde "18 Haziran'da yapılması planlanan seçimler 

öncesinde daha fazla faiz indirimi ihtimalini göz ardı etmiyoruz" denildi. 

ABD'nin büyük bankalarından Morgan Stanley ekonomistleri de, Merkez Bankası'nın 

Para Politikası Kurulu toplantısında 100 baz puan faiz indirimine gitmesini bekliyor. 

Barclays sabit kalmasını bekliyor 

İngiltere merkezli Barclays bir araştırma notunda Türkiye'de meydana gelen 

depremin ekonomik ve siyasi etkilerine dikkat çekti ve yine de baz senaryo olarak 

TCMB'nin politika faizini sabit tutmasını beklediklerini belirtti. 

"Baz senaryo olarak 2023'ün birinci yarısında faizlerde değişiklik beklemiyoruz fakat 

bir önceki TCMB açıklamasındaki güvercin sinyaller ve deprem kaynaklı beklenen 

ekonomik yavaşlama tahminimizdeki aşağı yönlü riskleri arttırıyor." 

  

https://www.ekonomim.com/finans/haberler
https://www.ekonomim.com/finans/faiz


21.02.2023 

9 

 

Tüketici güveni eylül 2021’den bu 

yana en yüksek seviyede 
Tüketici güven endeksi şubat ayında yükselişini sürdürdü. 

 
Dr. Ali Orhan YALÇINKAYA 

Tüketici Güven Endeksi (TGE) bir önceki aya göre yüzde 4.6 oranında artarak 2023 

yılına 79.1 düzeyinden başlarken geçtiğimiz yılın aynı dönemine göre yüzde 8.0 

oranında artış kaydetti. Bu aynı zamanda 2021 yılı Eylül ayından bu yana görülen en 

yüksek seviyeye de karşılık gelmekte. 

 

https://i.ekonomim.com/storage/files/images/2023/02/20/1-web-XBcO.jpg
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TGE dört alt endeksin ortalamasından oluşmaktadır. Bunlardan hanenin mevcut 

dönemde maddi durumuna ilişkin endeks yüzde 7.4, gelecek 12 aylık dönemde genel 

ekonomik durum beklentisi endeksi yüzde 7.0 ve gelecek 12 aylık dönemde maddi 

durum beklentisi endeksi yüzde 6.0 oranında artarken, gelecek 12 aylık dönemde 

dayanıklı tüketim mallarına harcama yapma düşüncesi endeksi yüzde 0.4 oranında 

azalış kaydetti. 

Endeksin alt detaylarında işsiz sayısı beklentisinin yüzde 3.9 oranında azaldığı 

görülüyor. Öte yandan tüketiciler nezdinde otomobil satın alma ihtimali yüzde 0.4 

oranında azalırken, konut satın alma ihtimalinin yüzde 3.3 oranında arttığı izleniyor. 

Geçtiğimiz yılın Ağustos-Kasım döneminde yükseliş gösteren gelecek 12 aylık 

dönemde tüketici fiyatlarında artış beklentisinin Aralık’ta olduğu gibi Ocak’ta da 

gerilediğini izlemekteyiz. 

Bener şekilde tüketici güvenini ölçen Bloomberg HT Tüketici Güven Ön Endeksi 

Ocak ayında bir önceki ayın nihai endeksine göre yüzde 1.20 azalarak 71.52 

değerine gerilemişti. Alt endekslerden, Tüketici Beklenti Ön Endeksi bir önceki aya 

göre yüzde 9.06 düşerek 74.61 değerini alırken, içinde bulunulan dönemin dayanıklı 

tüketim malları ile otomobil ve konut alımı için uygunluğunu ölçmeye çalışan Tüketim 

Eğilim Ön Endeksi ise yüzde 2.17 artışla 60.34 değerine yükselmişti. 

Endeksin detaylarına bakıldığında, tüketici güvenindeki azalmanın ağırlıklı olarak 

geleceğe ilişkin beklentilerden kaynaklandığı görülürken, mevcut durum algısı bir 

miktar daha toparlanmıştı. Ücret artışları, EYT düzenlemesi ve döviz piyasasının 

seyri genelde olumlu etkide bulunurken, seçim döneminin yaklaşması ve hisse 

senedi piyasasındaki kayıpların olumsuz etki yaptığı belirtilmiş. 

Tüketimin seyrine ilişkin ve bir iç talep göstergesi olarak takip edilen banka ve kredi 

kartı harcama tutarları incelendiğinde ise 13 Ocak ile biten haftada toplam işlem 

tutarının Aralık sonuna göre yüzde 20.9 oranında azalarak 91.9 milyar TL seviyesine 

gerilediğini görmekteyiz. Son dört haftalık ortalama harcamaların yıllık değişimi ise 

söz konusu dönemde artarak yüzde 150.5’e yükselmiş bulunuyor. 

https://www.ekonomim.com/finans/doviz
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Tüketici güveni 2022 yılında tarihi dibini gördükten sonra toparlanma kaydetmiş olsa 

da eşik değerin çok uzağında seyrederek geçtiğimiz yılı tamamlamıştı. Enflasyonun 

bulunduğu yüksek seviye ve geleceğe yönelik artış beklentisi, tüketicinin bu 

durumdan kendini korumak için talebi öne çekmesine neden olmuştu. Bunu yıl 

boyunca otomobil, konut satın alma ile dayanıklı tüketim mallarına yönelik harcama 

yapma düşüncesinden izlemiştik. 

Nitekim geniş ekonomik sınıflara göre ithalatın seyrine baktığımızda tüketim malı 

ithalatının Nisan 2022’den beri hızlı artış kaydettiğini görmüştük. 

 

  

https://i.ekonomim.com/storage/files/images/2023/02/20/2-web-qnAy.jpg
https://i.ekonomim.com/storage/files/images/2023/02/20/3-web-KxLr.jpg
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Göçenlerin dönmesi için ilçe bazlı 

destek formülü 
Depremin en fazla etkili olduğu 3 ilden taşınan vatandaşların sayısının 1 

milyonu aştığı belirtildi. Sanayi tesisleri çalışmaya başlasa bile çalışacak 

insan kalmadığını belirten iş insanları, göçenlerin dönmesi için ilçe bazlı 

teşvik ve destek verilmesi gerektiğini vurguladı. 

 
YENER KARADENİZ / İSTANBUL 

Kahramanmaraş merkezli depremlerin ardından felaketten en fazla etkilenen 3 ilde 

 göç eden vatandaş sayısı 1 milyonu aştı. Bunun şehir merkezi nüfusunun yarısından 

fazlasına denk geldiğini belirten sanayiciler, tesisler faaliyete geçse bile çalışacak 

insan kalmadığını belirtti. 

Hem ekonomi hem de demografik yapı için göçün önlenmesinin önemine dikkat 

çeken iş insanları, “Göçmenler hiçbir yere gitmiyor ama Türk vatandaşlar kendi 

topraklarını tek ediyor. Gidenlerin dönmeleri için buralar cazibe merkezi olmalı. En az 

bir sene bir maaş sanayici, bir maaş devlet vermeli. Enerji konusunda da destekler 

verilmeli. İnsanların dönmesi için bir sebep olmalı. Destekler de ilçe bazlı olmalı. Zira 

bir ilin merkezinde hasar çok büyükken ilçelerinde bir şey yok ya da tam tersi. Aksi 

halde ne kaynak 11 ile tam yeter ne de teşvikler olması gerektiği gibi olur” 

değerlendirmesinde bulundu. 

Pazartesi Cumhurbaşkanı Erdoğan ile bir araya da geleceklerini dile getiren iş 

insanları, bir diğer konunun da sigorta ile ilgili olduğunu belirterek, sanayi tesisleri 

https://www.ekonomim.com/sektorler/enerji
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sigortasında yüzde 22’lik muafiyet kısmının da devlet tarafından karşılanması 

gerektiğini dile getirdi. 

Mülteciler kaldı, Maraşlılar gitti 

Depremin merkez üssü Kahramanmaraş, Türkiye’nin en önemli ve en büyük tekstil 

merkezi konumunda bulunuyor. Şehrin ticaret odası kayıtlarına göre şehir de sadece 

tekstil sektöründe faaliyet gösteren şirket sayısı 500 civarında bulunuyor. 

İstanbul Tekstil ve Hammaddeleri İhracatçıları Birliği  (İTHİB) Başkanı Ahmet Öksüz, 

şehirde az, orta ve yüksek hasarlı olmak üzere zarar görmeyen tesisin neredeyse 

kalmadığını anlattı. 

Öksüz, “İnsanlar yavaş yavaş tesislerine girip, ne yapılabilirim, nasıl kurtarabilirim 

diye bakmaya başladı. Ancak vatandaşların bölgeyi terk etmeleri en büyük 

kaygılardan biri. Yavaş yavaş biz de az hasarlı yerlerde deneme yapalım dediğimiz 

noktada çalışanları toparlayamıyoruz. Göçün engellenmesi için bölgeyi cazibe 

merkezi yapacak kararlara öncelik vermeli ki insanları yeniden bölgeye çekelim ve 

sanayicilerimiz de vatandaşlar da yaralarını sarsın. Çünkü batıya giden bir çalışanı 

tekrar evine döndürmemiz lazım. Bu sadece ekonomik değil sosyal açıdan da önemli. 

Buralarda çok sayıda mülteci yaşıyor. Onlardan terk eden yok ama kendi insanımızın 

buraları terk etmesi toplumsal açıdan da çok zarar ülkeye” dedi. 

11 ilin afet bölgesi ilan edildiği alanda bazı noktalarda büyük hasarlar varken bazı 

noktalarda ise daha az hasar yaşandı. Gaziantep merkez ile İslahiye buna örnek 

teşkil eden bölgelerden biri. 

Bu noktada ilçe bazlı teşviklere dikkat çeken Öksüz, şöyle konuştu: “Kahramanmaraş 

çok ağır bir deprem yaşadı ama hafif atlatan ilçeleri de var. Ya da Gaziantep hafif 

geçirdi ama İslahiye yerle bir oldu… Bu tarz örnekler fazla.  Onun için ilçe bazlı 

teşvikler verilmeli. 10- 11 il dediğinde bütün illere teşvik destek verildiğinde bunun 

devlete faturası da çok ağır olacak, gereken teşvikler de yeterli gelmeyecek. 

Kaynakların doğru ve etkin kullanımı için ilçe bazlı tespitlerin yapılıp ihtiyaç olan 

ilçelerde bu teşviklerin uygulanması önemli.” 

Bir maaş devlet versin, bir maaş sanayici… 

Konu, Cumhurbaşkanı recep Tayyip Erdoğan’ın bugün gerçekleştirmesi beklenen 

Kahramanmaraş ziyaretinde de gündeme getirilecek. Erdoğan’ın Maraş ziyaretinde 

bölge sanayicileri ve ticaret odaları ile de görüşeceğini belirten Kahramanmaraş 

Ticaret Borsası (KMTB) Başkanı Mustafa Narlı, “Cumhurbaşkanımız ile her şeyi 

konuşacağız. Birtakım desteklerin açıklanmasını da bekliyoruz. Sanayicilerin yeniden 

ayağı kalkması lazım ama hasar almayan bina, tesis kalmadı. İnsanlarımız gitti. 

Sadece Maraş’ta 490 bin vatandaşımız şehri terk etti. Pamuk ipliğinin yüzde 55’i 

burada üretiliyor. Maraş’ı yeniden ayağa kaldırmamız için giden vatandaşları geri 

getirmemiz lazım. Bir sene boyunca bir maaş devlet versin bir maaş sanayici… Biz 
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Cumhurbaşkanımıza da bu çağrıyı yapacağız. Buralar cazibe merkezi olursa insanlar 

kaçmaz. Aksi halde Kahramanmaraş toparlanamaz” ifadelerini kullandı. 

■ TÜRKONFED rapor hazırlığında 

Bölgedeki iş gücü konusu, geçtiğimiz hafta depremin ekonomik etkisine yönelik bir 

rapor yayımlayan Türk Girişim ve İş Dünyası Konfederasyonu’nun da (TÜRKONFED) 

öncelikli gündem arasında yer alıyor. TÜRKONFED Yönetim Kurulu Başkanı 

Süleyman Sönmez, bölgeyi ayakta tutmak ve göçü engellemek için teşvik değil direkt 

destek verilmesi gerektiğini vurgulayarak kendilerinin de bu konuda bir rapor hazırlığı 

içinde olduklarını ve önümüzdeki günlerde yayınlayacaklarını dile getirmişti. 

■ Sanayici sigorta nedeniyle tamam mı devam mı noktasında 

Bölgede sorunlardan bir de üretim tesislerinin sigortası konusu. Zira yüzde 22’lik 

muafiyet kısmı sanayiciyi zorlayacak konulardan biri. Hem Ahmet Öksüz hem de 

Mustafa Narlı, bu konuya da dikkat çekerek destek beklendiğini söyledi. 

Narlı, “Deprem sigortalarında yüzde 20 muafiyet, yüzde 2 de komisyon var. 

 Toplamda yüzde 22’lik bir muafiyet söz konusu. 50 milyon dolarlık fabrikada 12 

milyon dolar hasar varsa o parayı sigorta ödemiyor. Benim bir fabrikamda 10 milyon 

dolarlık hasar var. Bu poliçe 50 milyon dolar. 10 milyon dolar hasar olunca sigorta 

ödemiyor. Bu tarz bir sürü tesis var. Bunun da devlet tarafından karşılanması 

konusunda destek bekliyoruz. Birçok sanayici bu nedenle tamam mı devam mı 

noktasında. Muafiyetten dolayı birçok sanayici mağdur olacak. Bunu hiçbir poliçe 

karşılamıyor” ifadelerini kullandı. 

 

 

 

https://www.ekonomim.com/gundem
https://www.ekonomim.com/finans/doviz/usd-trl-amerikan-dolari-turk-lirasi
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Hatay'da peş peşe şiddetli 

depremler: 6 ölü, 213 yaralı 
Hatay'da biri 6,4, diğeri 5,8 büyüklüğünde olmak üzere peş peşe iki 

deprem meydana geldi. Depremler Adana, Kilis, Gaziantep ve 

İskenderun'un yanı sıra Suriye'de de hissedildi. Depremlerde 6 kişi 

hayatını kaybetti, 213 kişi ise yaralandı. 

 

Hatay’da peş peşe şiddetli iki deprem meydana geldi. Afet ve Acil Durum Yönetimi 

Başkanlığı’nın (AFAD) internet sitesinde yer alan bilgiye göre, depremlerden ilki saat 

20.04'te Hatay'ın Defne ilçesinde gerçekleşti. 

Birçok kentte hissedilen 6,4 büyüklüğündeki deprem, 16,7 kilometre derinlikte oldu. 

İkinci deprem ise saat 20.07'de Hatay'ın Samandağ ilçesinde gerçekleşti. AFAD, 5,8 

büyüklüğündeki depremin 7 kilometre derinlikte olduğunu açıkladı. 

Defne ve Samandağ ilçelerinin bazı mahallelerinde yıkımların yaşandığı ve enkaz 

altında kalanların olduğu ihbarı üzerine bölgeye çok sayıda sağlık ve arama kurtarma 

ekibi sevk edildi. 

Yıkıntılar arasında kalan 6 kişi kurtarılamadı 

Hatay'da depremde yıkılan binanın enkazında kalan 3 kişinin cansız bedenine 

ulaşıldı. 

Defne ilçesi merkezli 6,4 büyüklüğündeki depremin ardından Antakya ilçesi Gazi 

Mahallesi Şehit Murat Nuraydın Caddesi'ndeki bina yıkıldı. Kahramanmaraş 

depremlerinde hasar gören binadan eşya çıkarmaya çalışan ve nakliyeci oldukları 

anlaşılan 6 kişi, yıkıntılar arasında kaldı. 

https://i.ekonomim.com/storage/files/images/2023/02/21/hatay-64-pHq6.jpg


21.02.2023 

16 

 

Bölgeye sevk edilen AFAD, PAK ve UMKE ekipleri, arama kurtarma çalışması 

başlattı. 

Yaralı kurtarılan Savaş Günerioğlu hastaneye kaldırılırken, yıkıntıların altında cansız 

bedenlerine ulaşılan 3 kişiden Hüseyin Cüneyidoğlu'nun (22) cenazesi çıkarılarak 

morga götürüldü. 

Kardeşinin kurtarılmasını beklerken fenalaştı 

Nakliye firması çalışanı Selman Hallak, deprem sırasında yıkılan binadaki eşyaları 

taşıdıklarını söyledi. 

Kendisinin sarsıntı anında aracı getirmek için binadan uzaklaştığını anlatan Hallak, "4 

kişi evden eşya taşıyordu. 1 kişi enkazdan çıkarılıp hastaneye götürüldü. 2 Türk, 1 

Suriyeli var enkazın altında." diye konuştu. 

Bu arada enkaz altında kalan kardeşinin çıkarılmasını beklerken fenalaşan Yahya 

Hallak'a, UMKE ekipleri müdahale etti. 

İskenderun'da devlet hastanesi tahliye edildi 

İskenderun Şehit Polis Abdullah Sinan Şirinoğlu Caddesi’nde bulunan 3 katlı boş 

bina deprem nedeniyle çökerken bazı ev ve iş yerlerinde hasar oluştu. 

Genel olarak olumsuz durumun yaşanmadığı İskenderun ilçesinde ise devlet 

hastanesi tedbir amaçlı tahliye ediliyor. 

Açık alana sahra çadırları kurulan İskenderun Devlet Hastanesi'nde yoğun bakımda 

yatan 9 hasta, Dörtyol Devlet Hastanesine nakledildi. 

AFAD'dan uyarılar 

Depremlerin ardından AFAD’dan uyarılar yapıldı. AFAD’ın Twitter hesabındaki 

paylaşımda ‘Önemli’ notuyla “Deprem sonrası bölgedeki hasarlı yapılara kesinlikle 

girmeyin. Riskli binaların çevresinde bulunmayın. Doğru bilgi için resmî kaynakları 

takip edin.” denildi. 

Hatay'da meydana gelen depremlerin ardından ilgili ekiplerin teyakkuz halinde olduğu 

ve gelen ihbarlara hızla müdahale edildiği belirtildi. 

Saha tarama çalışmalarının devam ettiği aktarılan paylaşımda, "Vatandaşlarımızın, 

deniz seviyesinde 50 santimetreye kadar yükselme riskine karşı tedbir amacıyla sahil 

şeridinden uzak durmaları önem arz etmektedir." ifadelerine yer verildi. 

AFAD'dan deniz seviyesine ilkin yapılan ikinci uyarıda ise, "Hatay'daki depremlerin 

ardından Kandilli Rasathanesinin uyarısıyla tedbir amaçlı verilen deniz seviyesi 

yükseltisine yönelik uyarı, değerlendirmeler sonucunda kaldırılmıştır." denildi. 
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Bakan Soylu: 3 enkazda kurtarma çalışması yapılıyor 

İçişleri Bakanı Süleyman Soylu, Hatay AFAD İl Koordinasyon Merkezi’nde 

açıklamalarda bulundu. 

Saat 20.04'te meydana gelen depremin ardından bütün ekiplerin alanı taradığını 

aktaran Soylu, "Bu müstakil depremden sonra 1 Antakya, 1 Defne, 1 de 

Samandağ'da olmak üzere 3 vatandaşımızın hayatını kaybettiği bilgisine ulaştık. Şu 

ana kadar 213 vatandaşımız hastanelere sevk edildi. 3 enkazda arama kurtarma 

çalışmaları yapılıyor. Bir enkazda 3, bir enkazda 2, bir enkazda da 1 vatandaşımız 

var. Şu ana kadar 42 ihbar geldi, 42 ihbara da gidildi. 39 ihbarda herhangi bir durum 

söz konusu değil veya ufak müdahalelerle o enkazlardan çıkarıldı." dedi. 

Bakan Soylu, akademisyenlerle yapılan değerlendirmede, Antakya'da fayın bir 

bölümünün daha kırıldığı değerlendirilmesinin bulunduğunu belirterek, "Yine bu 

esnada denizde suyun yükselmesi konulu uyarı Kandilli Rasathanesi'nden hem bize 

hem de 10'un üzerinde ülkeye geçti. Daha sonra da bu tehlikenin geçtiği konusunda 

yeni bir uyarı geldi ve bu da geri çekilmiş oldu." diye konuştu. 

"Artçı depremler 6,4'ten sonra 26 defa daha tekrarladı" 

Bölgedeki ihbarlara tüm hızıyla arama kurtarma ekiplerinin gitmeye çalıştığına 

değinen Soylu, şöyle devam etti: "Bu akşam, artçı depremler şu ana kadar 6,4'ten 

sonra 26 defa daha tekrarladı. Bu akşam özellikle riskli binalara girilmemesi 

konusunda uyarılarımızı hala devam ettiriyoruz. Özellikle bir başka uyarımız daha 

var; burada Defne, Antakya ve bu civarda girilmemesi gereken binalara girilip eşya 

taşıması yapılıyor. Bunun son derece riskli ve de yanlış olduğunu ifade etmek 

istiyorum. Çünkü hem artçı depremler devam ediyor. Binaların ağır hasarlı veya ne 

ölçüde olduğu bilinmeden içine girilmesi, genelgemizde ifade ettiğimiz gibi 

hocalarımız herhangi bir değerlendirme yapmadan bu binalara girilmesi, Allah 

korusun bir artçı depremde başka türlü felaketlere sebebiyet teşkil edebilir." 

Bakan Koca: 294 yarımız var, 18’inin durumu ağır 

Sağlık Bakanı Fahrettin Koca, sosyal medya hesabı üzerinden yaralıların durumuna 

ilişkin bilgi verdi. Bakan Koca, “Hatay’da bu gece yaşadığımız iki depremde 294 

yaralımız var. 18’inin durumu maalesef ağır, ilk tıbbi müdahalenin ardından Adana ve 

Dörtyol’a hava ve kara yoluyla nakilleri yapıldı. Tüm ilçelerimizdeki Sahra Hastaneleri 

hastalarımız için gerekli hizmeti vermeye aynen devam ediyor. 6 Şubat 

depremlerinden sonra hizmetlerini sürdüren sağlık kurumlarımızdan bazılarında, bu 

üçüncü depremde, şu anda detaylı incelemesi mümkün olmayan bazı çatlaklar 

oluştuğu görülmüş ve hastalarımız tedbir gereği sevk edilmiştir. Yaralılarımıza, 

hastalarımıza, bölge halkına ve ülkemizin bütün insanlarına tekrar geçmiş olsun 

dileklerimi sunuyorum. Allah, sağlık ve iyilikle acılarımızı hafifletsin, yeni acılar ve 

endişelerden korusun.” İfadelerini kullandı. 
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Deprem bölgesinde tarım ve kırsal 

için neler yapılmalı? 

 
Ali Ekber YILDIRIM 

21 Şubat 2023 Salı 

 

Kahramanmaraş merkezli iki büyük depremin üzerinden 15 gün geçti. Bugün 16. gün 

ve enkaz kaldırma çalışmaları devam ediyor. Uzmanlara göre Erciyes Dağı 

büyüklüğündeki enkazın nereye taşınacağı, çevreye, yeraltı sularına, tarıma olumsuz 

etkileri üzerinde durulması gereken önemli bir konu. 

Bir başka önemli konu ise gıda güvencesi için tarımsal üretimin nasıl sürdürüleceği? 

Depremin ilk günleri yapılan yardımlar en üst seviyedeydi. Tır kuyrukları oluştu. 

Zaman geçtikçe yardımların azalacağı görülüyor. Bölgenin gıda ihtiyacı sadece 

yapılacak gıda yardımı ile çözülemez. Orada yaşayan insanların kendi gıda 

ihtiyaçlarını ve geçimlerini sağlaması, ülkenin gıda güvencesi için tarımsal üretimin 

mutlaka devam etmesi gerekiyor. 

Üretimin yapılabilmesi için de öncelikle üreticinin, çiftçinin tarlaya inip ekim yapması, 

üretmesi gerekiyor. Buğday, arpa, mercimek gibi bazı ürünler kışlık olarak ekilmişti. 

Yakın zamanda diğer ürünlerde ekim ve dikim yapılacak. Bu ekimi yapacak çiftçilerin 

bir bölümü depremde yaşamını yitirdi. Bazıları bölgeyi terk etti. Orada kalarak 

yaşamını sürdüren çiftçinin ekim yapması için üretim aracına, traktöre, pulluğa, ekim 

makinelerine ihtiyaç var. Tohum başta olmak üzere mazot, gübre gibi tarımsal 

girdilere ihtiyaç var. 

Üretim aracına, gübre, tohum ve mazota ihtiyaç var 

Tarımsal üretim araçlarının önemli bir bölümü deprem enkazı altında kaldı. Bunların 

önce çıkarılması sonra onarılması gerekiyor. Bu ciddi bir zaman alabilir. Bu nedenle 

tarım makineleri parkı oluşturulması gerekiyor. Gerekirse bu konuda da bir kampanya 

düzenlenerek imalatçı, üretici firmalardan makine desteği sağlanarak bu parklar 

oluşturulabilir. 
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Kışlık ekimi yapılan buğdayda kardeşlenme dönemindeyiz. Üst gübrelemenin 

yapılması gerekiyor. Bunun için de traktöre gübreyi atacak makineye ihtiyaç var. 

Gübreye ihtiyaç var. 

Tohum konusunda Tarım ve Orman Bakanlığı’nın COVID-19 pandemi döneminde 

başlattı bir proje vardı. Bitkisel üretimin etkin olarak sürdürülmesi ve gıda güvenliğinin 

sağlanması için 2020 yılında, 21 ilde yüzde 75’i bakanlıktan yüzde 25’i çiftçi katkısı ile 

tohum hibe desteği başlatılmıştı. O proje kapsamında çok sınırlı miktarda tohum 

dağıtılabilmişti. Bu modeli esas alarak deprem bölgesindeki çiftçilerin tohum 

ihtiyacının tamamının hibe şeklinde bakanlık tarafından karşılanması sağlanabilir. 

Bunun için Tarım İşletmeleri Genel Müdürlüğü (TİGEM)’nün tohum stokları 

kullanılabilir. Diğer tohumlar piyasadan temin edilerek üreticiye ücretsiz olarak 

dağıtılabilir. 

Hayvancılık için atılması gereken adımlar 

Bölgeden yazan, telefonla arayan çok sayıda üretici, kırsalda yaşayan veya yakını 

olan duyarlı insanlar yem ihtiyacı olduğunu bildiriyor. Köyde yaşayanların çadır ve 

ısınma başta olmak üzere diğer ihtiyaçlarını sıralıyor. Hayvanları ucuza alan 

fırsatçıları şikâyet ediyor. 

Bursa’da çiftçilik yapan ve depremin yaşandığı ilk günden beri bölgede olan 

Cumhuriyet Halk Partisi Bursa Milletvekili Orhan Sarıbal, kırsalda yapılması 

gerekenleri ve ihtiyaçları sosyal medyadan, televizyon kanallarından ilgili kurumlara 

duyurmak için adeta çırpınıyor. 

Yapılması gerekenler konusunda neredeyse herkes hemfikir. Öncelikle deprem 

felaketinin kırsalda yarattığı hasar çok büyük. İlk günler köylere ulaşılamadı. Kırsalda, 

köylerde yaşayanlar kendi olanakları ile enkazdan çıkmaya ve yakınlarını kurtarmaya 

çalıştı. Sadece insanlar yaşamını yitirmedi, onların temel geçim kaynağı olan 

hayvanları da enkaz altında kaldı. Ahırlar çöktü. On binlerce hayvanları telef oldu. 

Yaşayanlar yemsiz kaldı. Yem konusunda bölgeden hala destek talepleri geliyor. 

Gönderilen yem yeterli olmadı. 

Hayvanlarını canlı olarak kurtaran yetiştiriciler yem sorunu nedeniyle hayvanlarına 

bakamayacaklarını belirterek hayvanları satmak zorunda kaldı. Fırsatçılar bu 

hayvanları değerinin çok altında bir fiyata aldı. 

Limonda hasat olmazsa yeni ürün olmaz 

Orhan Sarıbal’ın dikkat çektiği gibi, bölge aynı zamanda portakal, mandalina, limon 

üretiminde ve ihracatında ilk sıralarda yer alıyor. Özellikle Hatay Erzin’de binlerce ton 

limon dalında bekliyor. Limon hasadının yapılması gerekiyor. Bu hasat yapılamazsa, 

ağaçlar çiçek açamayacak ve önümüzdeki sezon ürün alınamayacak. 
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Sulama konusunda Devlet Su İşleri hızlı adım atarak, sulama sorununa çözüm 

bulunmalı. Toprak Mahsulleri Ofisi silolarında da ciddi hasarlar meydana geldi. Bu 

depolarda üreticilerin emanete bıraktığı ürünler de vardı. 

TMO’dan hasar ve kota açıklaması 

Toprak Mahsulleri Ofisi’nden (TMO) yapılan açıklamada Gaziantep Nurdağı’nda 

bulunan lisanslı depo, Kahramanmaraş merkezli deprem felaketinde hasar gördüğü 

belirtilerek: “Bahse konu lisanslı deponun mülkiyeti TMO'ya ait olup özel sektör 

tarafından işletilmektedir. Depo içerisinde TMO’nun yanı sıra üretici, sanayici veya 

yatırımcı birçok mudiye ait ürün bulunmaktadır. Depolarda bulunan tüm ürünler 

sigortalı olup firma tarafından güvenli noktalara taşınmaktadır.”denildi. 

Ofis yaptığı bir başka açıklamada ürün alımında kota sınırı kaldırıldığını duyurdu. 

Açıklama özetle şöyle:”Depremden etkilenen üreticilerimize destek olunması ve 

oluşabilecek mağduriyetlerin engellenmesi amacıyla, olağanüstü hal ilan edilen 

illerde ÇKS kaydı bulunan üretici, birlik ve kooperatifler, TMO’nun görev alanında 

bulunan ve pazarlama güçlüğü çekebilecekleri hububat ve bakliyat ürünlerini, lisanslı 

depolar üzerinden ELÜS yoluyla veya TMO işyerlerine cins ve kota sınırı olmadan 

08.05.2023 tarihine kadar satabileceklerdir.” 

Yem desteği kararı olumlu ama yetersiz 

Depremden zarar gören 10 il (Elazığ ve Sivas’ın Gürün ilçesi de afet kapsamına 

alındı) ve afet bölgesi ilan edilen illerde büyükbaş ve küçükbaş hayvan yetiştiricilerine 

hayvancılık faaliyetlerinin devamlılığını sağlamak, verimliliğini artırmak ve hayvan 

sağlığı ile refahını temin etmek amacıyla, 6 Şubat 2023 - 31 Aralık 2023 tarihleri 

arasında bir defaya mahsus olmak üzere hayvan başına yem desteği yapılmasına 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Kararı 17 Şubat 2023 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanarak 

yürürlüğe girdi. 

Yem desteği ile ilgili Cumhurbaşkanlığı Kararı’nın ayrıntılar şöyle: 

- Hayvancılık Bilgi Sistemi içerisinde yer alan TÜRKVET veri tabanına kayıtlı 

yetiştiricilere, sisteme kayıtlı hayvan sayılarını aşmamak ve üst sınırı Tarım ve 

Orman Bakanlığınca (Bakanlık) belirlenmek üzere yem desteği yapılacak. 

- Yetiştiricilere, bir defaya mahsus olmak üzere büyükbaş (sığır, manda) için hayvan 

başına 500 lira, küçükbaş (koyun, keçi) için hayvan başına 50 lira destekleme 

ödemesi yapılacak. 

- Bakanlık il/ilçe tarım ve orman müdürlüklerince hayvan miktarlarına ilişkin 

onaylanan hak edişe esas icmal listeleri, ilgili il tarım ve orman müdürlüğü tarafından 

Bakanlığa gönderilecek. Hak ediş düzenlenmesine ve depremden etkilenen yerleşim 

yerlerinin belirlenmesine ilişkin usul ve esaslar Bakanlık tarafından belirlenecek. 
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- Onaylı hakedişe esas icmal listelerinde belirtilen tutarlar, yetiştiricilere bakanlık 

tarafından, Ziraat Bankası AŞ. aracılığıyla ödenecek. 

- Bu karar kapsamında yapılacak destekleme ödemesi için gerekli kaynak, Tarım ve 

Orman Bakanlığı’nın hayvancılık desteklemeleri için ayrılan destekleme bütçesinden 

karşılanacak. 

- Bu karar kapsamında desteklemelerin yapılması, gerekli tedbirlerin alınması ve 

uygulamadaki tereddütlerin giderilmesinde tarım ve Orman Bakanlığı yetkili olacak. 

Desteğin çiftçiye ulaşması zaman alacak 

Yem desteği konusunda atılan adım gerekli ve olumlu ama yetersiz. Şu anda acil 

olarak yeme, desteğe ihtiyaç var. Kararda da belirtildiği üzere bu desteğin ödenmesi 

6 Şubat ile 31 Aralık 2023 tarihlerini kapsıyor ve sadece bir defa ödeme öngörülüyor. 

Henüz köylere bile tam ulaşmamış olan Tarım ve Orman Bakanlığı, hangi üreticinin 

kaç baş hayvanı için destek alacağını belirleyecek, icmal listeleri hazırlanacak ve ilan 

edilecek. Sonra ödeme yapılacak. Bu ciddi bir zaman alacak. Yine kararda da yer 

aldığı üzere üreticiye ilave bir destek verilmiyor. Hayvancılık için ayrılan kaynaktan bu 

ödeme yapılacak. Yani çiftçinin hakkı olan destekle çiftçiye yem desteği verilecek. 

Hayvan sayısı az olduğu için TÜRKVET’e kayıtlı olmayan çiftçi, yetiştirici bu 

destekten yararlanamayacak. 

Tekrarlamakta yarar var. Alınan karar doğru ama bugünün sorununu çözme 

konusunda yetersiz. Çiftçi haklı olarak, yapılan yardım kampanyasında bir gecede 

115 milyar lira destek toplandığını kendilerine bu destekten pay verilmesini talep 

ediyor. 

Mazot ve gübre desteği nakdi ödenecek 

Resmi Gazete’nin 17 Şubat 2023 tarihli sayısında yayımlanan bir başka karar ile 

depremlerden zarar gören ve afet bölgesi ilan edilen illerdeki Çiftçi Kayıt Sistemi’ne 

kayıtlı üreticilerin 2022 yılı mazot ve gübre desteği nakdi olarak yapılacak. 

Aynı gün Resmi Gazete’de yayınlanan Bitkisel Üretime Destekleme Ödemesi 

Yapılmasına Dair Tebliğ’de de bir değişiklik yapıldı. Değişiklik ile “Bu Tebliğe konu 

üretim yılına esas ÇKS ve destekleme müracaatlarını tamamladıktan sonra vefat 

eden çiftçilerin Ziraat Bankası’nda bulunan hesaplarına mazot ve gübre alımında 

kullanılmak üzere tanımlanan destekleme tutarları, Ziraat Bankası’na başvurmaları 

halinde mirasçılarına nakit olarak ödenir.”hükmü getirildi. 

Tarım ve Orman Bakanlığı, “erken ödeme” gerekçesi ile 2022 üretim yılına ait gübre 

ve mazot desteğinin çiftçilere ayni olarak ödenmesini kararlaştırmıştı. Desteği erken 

almak isteyen çiftçiler başvuru yapmaları durumunda Ziraat Bankası’nda kendi 

adlarına bir kredi hesabı açılıyor. Hak ettiği mazot ve gübre desteğinin tutarı kadar 

kredi kullandırılıyor. Bu kredinin anaparasını Tarım ve Orman Bakanlığı, faiz ve 

https://www.ekonomim.com/sektorler/tarim
https://www.ekonomim.com/finans/faiz
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masraflarını Hazine ve Maliye Bakanlığı ödüyor. Çiftçinin hesabına tanımlanan bu 

kredi nakit olarak alınamıyor. Sadece mazot ve gübre alımında kullanılıyor. Şimdi 

yapılan değişiklikle depremden zarar gören ve afet ilan edilen illerde bu destek nakdi 

olarak ödenecek. Ayrıca Ziraat Bankası’na başvurarak ayni olarak almak isteyen ama 

bu depremde yaşamını yitiren çiftçilerin mirasçılarına bankaya başvurmaları halinde 

nakdi ödeme yapılacak. 

*** 

“Deprem dirençli ülke olmak” 

Deprem bölgesinde henüz enkazlar kaldırılmadan bir yandan da inşaat çalışmaları 

başlayacak diye açıklamalar yapılıyor. Bu konuda ciddi endişeler var. Yerleşim 

yerlerinin seçimi konusunda acele edilmemesi gerektiği ifade ediliyor. Yerbilimci ve 

Bilim Akademisi Üyesi Prof. Dr. Naci Görür, bu açıklamalar üzerine sosyal medya 

hesabından şu açıklamayı yaptı: “Televizyondan duydum, sayın Cumhurbaşkanımız 

deprem bölgesinde kalıcı konutlara bir an önce başlanacağını duyurdu. İnsani açıdan 

bu yaklaşımı elbette anlıyorum ama naçizane tavsiyem bu bölgenin tümünde mikro-

bölgeleme çalışması yapmadan yerleşim alanları için yer seçilmemeli ve inşaata 

başlanmamalı. İnşallah bu sefer sesimi yetkililere duyurabilirim. Sevgiyle” 

Yıllardır “deprem dirençli ülke olmalıyız” diyen Prof. Dr. Naci Görür’ün uyarıları ve 

önerileri umarım dikkate alınır. Dikkate alınmadığında nasıl felaketlerle 

karşılaştığımızı görüyoruz. 
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Depremden kime ne, tüketicinin 

güveni zirvede! 

 
Alaattin AKTAŞ 

21 Şubat 2023 Salı 

 

✔ Ayın ilk yarısındaki alan çalışmasıyla oluşturulan tüketici güven endeksinde 

şubatta ocak ayına göre yüzde 4.3 artış var.  

✔ Hani depremin etkisi? Verilerin çoğu 6 Şubat'tan önce derlenmiş de, bu artış 

o yüzdenmiş!  

✔ İki haftaya yüzde 4.3 artış yansıması için ya ilk beş günde tüketici güveni 

yüzde 15 kadar iyileşti ya da depremin pek etkisi olmadı. 

TÜİK ile Merkez Bankası’nın ortaklaşa gerçekleştirdiği aylık tüketici eğilim anketinin 

sonuçlarından elde edilen veriler gösteriyor ki şubat ayında tüketicinin ekonomiye 

duyduğu güven yüzde 4.3 oranında artmış. Ocak ayında da yüzde 4.6’lık bir artış 

kaydedilmişti.  

Ocak ayında böyle bir artış normaldi. Olumsuz bir algı yaratacak herhangi bir durum 

yoktu. Maaşlar artırılmıştı, ekonomik gidişatın iyi mi, yoksa kötü mü olduğuna ilişkin 

en temel gösterge sayılan döviz yatay seyrediyordu ve tüm bunlar tüketicinin moralini 

yükseltmiş olabilirdi. 

Peki ya şubat için, şubattaki yüzde 4.3’lük artış için ne diyeceğiz? 

İki olasılık var: 

Ya bu deprem felaketi vatandaşı gerçekte hiç mi hiç etkilemedi ve dökülenler timsah 

gözyaşı... 

Ya da TÜİK ve Merkez Bankası’nın bu ölçümünün ciddiye alınır tarafı yok... 

https://www.ekonomim.com/finans/doviz
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İlk olasılık gerçek olabilir mi, bu felaket karşısında üzülmeyen, duygulanmayan, 

morali bozulmayan kimse var mı?  

Geriye kalıyor ikinci olasılık.  

Ben bu duruma başka türlü bir açıklama getiremiyorum. 

Gerçi deprem felaketi ve tüketici güvenindeki bu artışın nasıl bir çelişki olduğu 

görülmüş TÜİK’in yaptığı açıklamaya şöyle bir not eklenmiş: 

“Tüketici eğilim anketi verilerinin önemli bir kısmı 6 Şubat 2023’ten önce 

derlendiği için sonuçlar büyük ölçüde deprem öncesi durumu yansıtmaktadır.” 

Tüketici güven endeksi, ilgili ayın ilk iki haftasındaki verilerle oluşturuluyor. TÜİK’in bu 

endeksle ilgili metaverisinde aynen şu ifade var: 

“Anketin alan uygulama dönemi her ayın ilk iki haftasıdır.” 

Deprem 6 Şubat’ın ilk saatlerinde meydana geldi. Yani 6 Şubat’tan önceki gün sayısı 

yalnızca 5.  

Şubatın 28 çektiğini dikkate alarak ilk iki haftayı 14 gün kabul edersek, 6 Şubat'tan 

itibaren olan gün sayısı 9.  

Yok eğer anketle ilgili alan uygulamasını işgünü bazında değerlendirirsek, deprem 

öncesinde yalnızca 3 gün, deprem ve sonrasında ise 7 gün var.  

Nasıl oluyor da işgünü bazlı hesaplamada 3 günün verileri, 10 günün ortalamasını 

yüzde 4.3’lük bir artışa getiriyor? 

Toplam gün sayısı üstünden de bir hesap yapalım: 

Anlaşılan ilk 5 günde ekonomiye güvenle ilgili veriler yüzde 15 civarında bir artışa 

işaret ediyordu. Sonraki 9 günde yüzde 5 kadar bir gerileme oldu ve bu da ortalamayı 

yüzde 4.3’e ancak çekebildi!   

Tüketici güveni belli ki uçuşa geçmiş ama deprem bunu frenlemiş! 

Sahi deprem olmasa tüketici güven endeksi şubatta yüzde 15 dolayında mı 

artacaktı? 

Bile bile lades! 

TÜİK ile Merkez Bankası’nın birlikte gerçekleştirdikleri tüketici eğilim anketinin 

deprem dolayısıyla mevcut hesaplama takvimine göre sağlıklı sonuç vermeyeceği 

gün gibi ortadayken bu aya özgü olarak farklı bir hesaplama yapılamaz mıydı? 
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Bu endeks hesaplamasında her ayın ikinci yarısında olanlar zaten dikkate alınmıyor 

ve o dönemin etkileri bir sonraki ayın endeksine yansıyacak diye varsayılıyor. 

Dolayısıyla bu kez de deprem öncesindeki veriler göz ardı edilemez miydi? 

Çünkü 6 Şubat'tan önceki birkaç günün artık hiçbir önemi yok. Bu dikkate alınarak 

şubat ayına özgü farklı bir hesaplama çok daha doğru bir yaklaşım olurdu. 

Ama rutin açıklamaya küçük bir cümle eklenmekle yetinildi. 

YURT DIŞI ÜRETİCİ FİYATLARI YÖNÜNÜ YİNE YUKARI MI ÇEVİRİYOR? 

Yurt dışı üretici fiyatlarındaki yıllık artış geçen yılın ağustos ayında yüzde 119 ile 

zirveye çıkmış ve daha sonra gerilemeye başlamıştı. Aylık artışlar, bir önceki yılın 

aylık oranlarının altında kalıyor ve bu da gerileme yaşanmasını sağlıyordu.   

İşte yıllık orandaki bu gerileme eğilimi bu yılın ocak ayında sekteye uğradı. Geçen yıl 

ocakta yüzde 3.25 olan yurt dışı üretici fiyatları artışı, bu yıl yüzde 4 düzeyinde 

oluştu. Bunun sonucunda da aralıkta yüzde 50'ye kadar inmiş olan yıllık artış oranı, 

ocak sonunda yüzde 51'e yükseldi. 

Yıllık oranda çok ciddi bir fark, çok ciddi bir artış söz konusu değil. Ama bu bir eğilim 

değişikliğine işaret ederse işte o zaman kötü. 

Kaldı ki ocak ayındaki artışın geçen yılın üstüne çıkmasında en büyük etkiyi enerji 

kaleminin yapmış olması da sevimsiz bir gelişme. Enerji grubundaki ocak ayı artışı 

yüzde 10 oldu. Bu grubun yıllık artış oranı da yüzde 51’lik genel artışın çok üstünde 

ve yüzde 80 düzeyinde.  

 Yurt içi fiyatları etkiler 

Yurt dışı üretici fiyatlarında yaşanacak artış, tabii ki ağırlıkla hangi kalemlerden 

kaynaklandığına bağlı olarak yurt içi fiyatları da etkileyecektir. 

Bu artışın ocak ayında olduğu gibi enerji grubundan kaynaklanması, bizim için hiç de 

hayra alamet bir gelişme değil.  

Deprem dolayısıyla zaten bozulmuş olan tüm dengelere bir de yurt dışı etkisi binerse 

enflasyonla ilgili bütün hesapları bir kez daha gözden geçirmek gerekecek. 

  

https://www.ekonomim.com/sektorler/enerji
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Abdulkadir Selvi  

Çocukların tarikatlara verildiği büyük 

yalan 

Aile Bakanı Derya Yanık’la Ankara Çocuk Evleri’nde görüştüm, aklımdaki soruları 

sıraladım. Refakatçisiz çocukların kimlik tespitinin nasıl yapıldığını anlattı. Haliyle 

söyleşinin yoğunluğunu çocukların tarikatlara verildiği iddiasına ayırdık. Yanık çok net 

konuştu: “Kesinlikle yalan. Böyle bir ihtimal dahi bizim için kabul edilemez.” 

Depremin en ağır yükünü çocukların taşıdığını Aile ve Sosyal Hizmetler 

Bakanı Derya Yanık’la Ankara Çocuk Evleri’nde yaptığım görüşme sırasında daha iyi 

anladım. 

Enkazın altından sağ olarak kurtarılmış ama daha henüz isimleri bile tespit 

edilememiş birkaç aylık bebekler... Onlar dünyanın farkında değil ama dünyanın 

bütün yükleri binmiş omuzlarına. 

Yusuf Kabancı henüz 5 aylık. Annesi ve babası depremde hayatını 

kaybetmiş. Yusuf enkazın altından sağ çıkarılmış. Anne kucağını kaybetmiş ama 

devlet sahip çıkmış. 

Zehra Kilisli yedi aylık bir bebek. Onun da annesi, babası vefat etmiş. Adana’dan 

getirilmiş. Dedesi iletişime geçmiş. Yakında ailesine teslim edilecek. Beş aylık 

olan Naif bebek de Adana’dan getirilmiş. Naif onun gerçek ismi değil, çocuk bakım 

evinde verilmiş. 

Aile Bakanı Derya Yanık bebeklerle tek tek ilgilendikten sonra bu kez bir köşeye 

oturduk, aklımdaki soruları sıraladım. Haliyle söyleşinin yoğunluğunu çocukların 

tarikatlara verildiği iddiasına ayırdık. Aile Bakanı Derya Yanık çok net 

konuştu. “Kesinlikle yalan” dedi ama yetinmedim, tekrar tekrar sordum. “Böyle bir 

ihtimal dahi bizim için kabul edilemez” diye konuştu. 
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Bakan Derya Yanık enkazdan kurtarılıp çocuk evine getirilen bebeklerle tek tek 

ilgilendi. 

1625 ÇOCUĞUN KİMLİĞİNİ TESPİT ETTİK 

-Sayın Bakan öncelikle depremden kurtarılıp size teslim edilen ne kadar çocuk var? 

Refakatçisi olmayan ve kayıt altına aldığımız çocuk sayısı 1838. Bu çocuklardan 

1286’sını ailesine teslim ettik. 85 çocuğumuzu da hastanelerdeki tedavilerinin 

ardından kuruluş bakımına aldık. 467 çocuğumuz halihazırda hastanelerde tedavi 

görüyor. 1838 çocuğumuzdan 1625’inin kimliklerini tespit ettik. 213 çocuğun da 

halihazırda daha kimlik tespiti yapılamadı. Öncelikli olarak tabii ki çocuklarımızın 

sağlıklarının yerinde olduğunun tespiti, varsa tedavi ihtiyaçlarının karşılanması, ikinci 

önceliğimiz kimliklerinin tespiti ve ailelerine bir an önce ulaştırmak. 

MORGDAKİ ÇOCUKLARIN DAHİ KİMLİĞİNİ TESPİT EDİYORUZ 

- Kimlik tespitini nasıl yapıyorsunuz? 

Sağlık Bakanlığımızla, İçişleri Bakanlığımızla, TÜBİTAK’la oluşturduğumuz bir 

yazılımla bize gelen ihbarları değerlendiriyoruz. Sosyal medyada gelen bilgiler oluyor, 

çağrı bırakılıyor, vatandaşlarımız ihbar olarak bildiriyorlar ve biz bu verilerin tamamını 

sisteme giriyoruz ve çocuğun ayırıcı özellikleri varsa onları da değerlendiriyoruz. 

Biraz önce bebeklerimizden birinde ben vardı. Örneğin saçı, göz rengi, yüzünde veya 

vücudunda varsa doğum işaretleri gibi ayırıcı özellikleri de sisteme giriyoruz. 

Gerekiyorsa DNA testleri ile kimlik tespitlerini yapıyoruz. Hatta şunu ifade edeyim, 

sadece hastanelerdeki ya da bizim kuruluş bakımından aldığımız çocuklarımızın 

değil, vefat eden çocuklarımızın dahi kimlik tespitlerini yaptık ve en azından ailelerine 

bu bilgiyi veriyoruz. 

ÇOCUKLAR AİLELERİNE NASIL TESLİM EDİLİYOR 

-Ben akrabasıyım, yakınıyım diye beyan edenlere çocuklar veriliyor mu? 

Bu beyan yeterli değil. Bir defa yakınlık derecesinin ispat edilmesi ve bizim yakınlık 

derecesi tespit etmemiz gerekiyor. Değilse doğrudan doğruya kuruluşumuzun 

bakımına alıyoruz. Tabii ki bizim de en çok istediğimiz şey, çocuklarımızın bir an 
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önce ailelerine veya yakınlarına kavuşmaları. Ama çocuğun bakımı, gözetimi 

noktasında uygun şartlarının olup olmadığını, psikolojik sosyal ihtiyaçlarının 

karşılanıp karşılanamayacağını da takip ediyoruz ve bunları tespit ettikten sonra 

çocuklarımızı yakınlarına teslim ediyoruz.  

ÇOCUKLARIN TARİKATLARA VERİLDİĞİ YALAN 

-Refakatsiz çocukların cemaatlere, tarikatlara verildiği iddiası var. Bu konuda ne 

diyorsunuz? 

Yalan. Çok net, çok net yalan. Büyük yalan. Bakın, ilk günden itibaren hangi 

aşamada, ne tür çalışmaları yaptığımızı düzenli olarak kamuoyuyla paylaşıyoruz. 

Refakatsiz çocuklarımızı, depremzede çocuklarımızı, ebeveyni olmayan yahut 

ebeveyninin şu anda bakım ve gözetimini sağlayamayacağı çocuklarımızı doğrudan 

doğruya kuruluşlarımıza alıyoruz. Bakım ve gözetimini biz yapıyoruz. Hatta koruyucu 

ailelik talepleri biliyorsunuz çok yoğun. Yani bir hafta içerisinde 310 bin koruyucu aile 

başvurusu var. Bunun için bile çıktık dedik ki, kim olursa olsun gerekli incelemeyi ve 

değerlendirmeyi yapmadan bu çocuklarımızı veremeyiz. Ailelerini bulmadan, 

kimliklerini tespit etmeden çocuklarımızı koruyucu ailelere teslim edemeyiz. 

BU İDDİALAR ÇOK KASITLI 

Bu kadar hassasiyet gösterirken, bu kadar dikkat gösterirken cemaatlere, vakıflara, 

şunlara, bunlara verildiğinin söylenmesi çok kasıtlı. Çok açık söylüyorum, hiç kimse 

kusura bakmasın, bu kadar hassas olduğumuz bir konuda milletin sinir uçlarıyla 

oynamanın alemi yok. Biz bu çocukların ailelerine dönmeleri için uğraşıyoruz. Biz bu 

çocukların bu yaşadıkları büyük travmayı atlatmaları için uğraşıyoruz. Biz bakın 40 

küsur bin kayıp verdik. Böyle bir zamanda toplumun hassasiyetleri üzerinden birtakım 

siyasal sonuçlar almaya çalışmak en iyi ifadeyle insafsızlıktır, vicdansızlıktır, kimse 

bunu yapmasın. Eee kaldı ki çocuklarla ilgili hassasiyetimizi de paylaşıyoruz. Gönüllü 

desteğe, her türlü katkıya Bakanlık olarak da açık olduğumuzu ifade ediyoruz ama 

kalkıp da hiçbir gerçek tarafı olmadan bu tür iddiaların ortaya atılması gerçekten çok 

yakışıksız. 
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ÇADIRLARDA PSİKOSOSYAL DESTEK 

- Bir de çadır kentlerde, konteyner kentlerde olan çocuklara, psikososyal destek 

açısından neler yapılıyor? 

Depremzede vatandaşlarımızın tamamıyla alakalı olarak çadır kentlerde psikososyal 

destek çalışmalarımız ilk günden itibaren başladı. Bizim için afet ve acil durumlarda 

psikososyal destek sıfırıncı dakikada başlar. Arkadaşlarımızın sahaya o kadar hızlı 

intikal kabiliyeti vardır. Bir sıralama söz konusudur. Burada da tabiatıyla en 

dezavantajlı gruplardan başlayarak psikososyal desteğe başlarsınız. Çocuklar, 

engelliler, yaşlılar, kadınlar ve sonra toplumun, afetzedelerin tamamı şeklinde devam 

eder. Çocuklarımızla alakalı hızlıca oyun çadırları, oyun grupları oluşturduk. Çünkü 

çocuk açısından oyun bir iyileştirme biçimidir, sağaltım biçimidir. Oyun terapileri 

başladı. 

BEYKOZ’DAKİ EV İDDİASI DOĞRU ÇIKMADI 

-Beykoz’da tarikatlara ait bir eve çocukların götürüldüğü iddia edildi. 

Haberi duyar duymaz arkadaşlarımız gittiler, yerinde inceleme yaptılar. Kollukla 

temasa geçtiler. Dolayısıyla bizim herhangi bir ihmali, gerçeği örtmek, ıskalamak, 

ihmal etmek gibi bir lüksümüz yok. Çocukların ebeveynleriyle beraber olduğu, 

deprem bölgesinden ailesiyle birlikte geldikleri, kendilerini getiren kişi ile de yıllardır 

bir dayanışma içerisinde oldukları kendileri tarafından ifade edildi. Aksi iddialar doğru 

çıkmadı. Dolayısıyla hiç aslı astarı olmayan bu tür iddialar, bu tür yakıştırmalar böyle 

zamanda depremzedelere ve toplumun geri kalanına zarar vermekten, zihinleri 

bulandırmaktan başka bir amaca hizmet etmiyor. 

TEK BİR ÖRNEK GÖSTERİLEMEDİ 

-Çocuklar tarikatlara, cemaatlere verildi diyenler size bir örnek sunabildi mi? 

Hayır. Sadece iddia edildi. Bakın, tırnak içinde ifade ediyorum, şöyle dendi, böyle 

iddia edildi, tek bir örnek yok. Efendim işte çocuk kaçırılıyor, nerede kaçırılıyor 

kardeşim, bana gösterin. Yok. Kayıp durumunun önüne geçebilmek için biz Sağlık 

Bakanlığımızla yaptığımız çalışmada morgdaki çocukları bile resimledik. Morgdaki 

çocukların bile kimlik tespitini yaptık ki aileler aradığında bu çocuk şu anda yaşamıyor 

diyebilelim. O belirsizlik ortadan kalksın. Dolayısıyla bilen bilmeyen, herkes bu 

anlamda bir iddia ortaya atıyor. Milletin hassasiyetinin maksimum seviyede olduğu bir 

zamanda korkutmak, kışkırtmaktan başka bir sonuç çıkmıyor. 

İNCELEMEYE HAZIRIZ 

-Bir örnek gösterirlerse onu incelemeye hazır mısınız? 
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Bakın Allah korusun, öyle bir şey olmasın diye bütün tedbirlerimizi alıyoruz. Ama 

varsayalım ki bir ihtimal olsa bile biz hemen gereğini yapıyoruz. Hemen 

arkadaşlarımız, kolluk güçleri, diğer kurum ve kuruluşlar, bizim meslek 

personellerimiz hızlıca intikal edip gerekli incelemeyi yapıyorlar. Gerçekten böyle bir 

tehdit olmuş olsa veya tehdit söz konusu olduğunda, tehdidin ihtimali bile belirdiğinde 

biz gereğini yaparız. Gereğini yapmaktan da kaçınmayız. 
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Esfender KORKMAZ 

Halk neden mutsuz? 

21 Şubat 2023 Salı 

TÜİK, yaşam memnuniyetini açıkladı. 2003 yılında halkın yüzde 59,6'sı, 2010 yılında 

halkın yüzde 61'i mutu olduğunu söylerken, 2022'de bu oran yüzde 49,7'ye geriledi. 

Yani halkın yarıdan fazlası mutlu değil. 

Mutsuzum diyenlerin oranı 2003 yılında yüzde 7,3 iken, 2022 yılında yüzde 15,9'a 

yükseldi. Mutsuz olanlar arttı. 

Özet olarak; bugünkü siyasi iktidar halkın yaşam memnuniyetini 

düşürdü. (Aşağıdaki tablo.) 

 

Halkın mutsuz olmasının nedenleri çok sayıdadır. Ayrıca bu nedenler ve etkileri 

herkese göre farklı olabilir. Bunlardan üç tanesini açıklayabilirim. 

Halkın yaşam memnuniyeti neden düştü? 

1.İnsan hakları ve demokrasi geriledi. 
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Avrupa Birliği Demokrasiyi, insan refahında yemek içmekten daha önemli görüyor. 

Türkiye AB ve Batı'da demokrasiyi gördü ve öğrendi.  Demokraside erozyon halkın 

büyük bir kısmını tedirgin ediyor. 

Demokraside ne kadar gerilediğimizi yabancı kurumlar daha net görüyor. 

AKP iktidar olduğunda Türkiye, Freedom House İnsan Hakları ve Siyasi Özgürlükler 

Endeksinde Kısmen Özgür Ülke statüsünde idi. Başkanlık sistemi ile birlikte, 2017 

yılında özgür olmayan ülkeler statüsüne geriledi. 

Freedom House 2022 Türkiye raporunda şöyle yazıyor; 

''Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın Adalet ve Kalkınma Partisi (AKP) 

2002'den beri Türkiye'yi yönetiyor. Başlangıçta bazı liberalleştirici reformları kabul 

ettikten sonra, AKP hükümeti siyasi haklar ve sivil özgürlükleri giderek daha fazla hor 

gördü ve 2016'dan beri eleştirmenlere ve muhaliflere yönelik geniş kapsamlı bir baskı 

uyguladı. 2017'deki anayasal değişikliklerle, gücü cumhurbaşkanının elinde 

toplayarak kilit kontrol ve dengeleri kaldırdı. Erdoğan, Türk siyasetine hâkim olmaya 

devam ederken, derinleşen bir ekonomik kriz ve siyasi gücü daha da pekiştirme 

fırsatları, hükümete muhalefeti bastırmak ve kamusal söylemi sınırlamak için yeni 

kamu imkanlarını dağıttı.'' 

2.Hukukun üstünlüğünde düşme var; 

World Justice Project - WJP (Dünya Adalet Projesi), "2022 Hukukun Üstünlüğü 

Endeksi"nde Türkiye; 2022'de 0.42 puanla 140 ülke arasından 116. sırada yer aldı. 

Maalesef; Zambiya, Kenya, Sierra Leone, Lübnan, Rusya, Nijer, Guatemala, Angola, 

Mali ve Meksika gibi ülkelerin gerisinde yer aldı. 

Oysa ki 2000'li yıllarda Türkiye bu endekste orta sıralarda yer alıyordu. 

3.Halk yoksullaştı. 

Son 12 yıldır Türkiye orta gelir ve yoksullaşma tuzağındadır. 

Bir ekonomide gelir artışını fert başına GSYH gösterir. Türkiye'de 2013 yılından 

sonra fert başına GSYH sürekli düşüştedir. Fert başına GSYH 2013 yılında 12.582 

dolar iken, 2021 yılında, 2007 yılının da altına düşerek 9.592 dolara gerilemiştir. 

Fert başına GSYH'nın dolar olarak hesap edilmesinde, dolar kuru da etkilidir. Ancak 

Türkiye'de fiyatlar dahil her şey dolara endekslidir. 

2003 yılından Ekim 2022 sonuna kadar AKP iktidarında geçen 20 yılda; 

*921,2 milyar dolar dış ticaret açığı verdik. 
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*674,8 milyar dolar cari açık verdik. 

Cari açık doğrudan döviz kaybıdır. 674,8 milyar dolar kaybın ne demek olduğunu 

Türkiye'nin bir yıllık GSYH'sı ile karşılaştırırsak daha net anlarız. 

Resmî kurumlar, özel kuruluşlar ve sendikalar yoksulluk araştırması yapıyor. Ayrıca 

TÜİK yoksulluk ve işsizlik verilerini yayınlıyor. 

TÜİK verilerine göre yoksul sayısı 2017 yılında 10 milyon 622 bin kişi iken 2018 

yılında, nüfus artışından daha hızlı yüzde 4,4 oranında artarak 11 milyon 91 bin 

kişiye çıktı. 

İBB 23 Mayıs 2020 araştırmasına göre İstanbul halkının üçte biri açlık sınırında 

yaşıyor.  

DİSK/Genel İş araştırmasına göre, 2019 yılında yoksul nüfus sayısı 16 milyon 501 

bin kişidir. 

OECD'ye göre; Türkiye'de toplam yoksulluk oranı yüzde 17'dir. Yani 14,2 milyon kişi 

yoksuldur. 

Yüksek enflasyon halkı ezdi. Eve ekmek götüremeyen insanlar nasıl mutlu 

olur? 
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İbrahim Kahveci 

Muhaliflik ve bekleyen tehlike! 

Ülkenin çıkarı mı yoksa yönetimin çıkarı mı? Hangisini tercih edersiniz? 

Milletin çıkarı uğruna mı mücadele edersiniz, ideolojik ya da duygusal olarak 

bağlandığınız yönetim lideri için mi? 

Deprem olmuş, ülkemiz büyük bir yıkım yaşamış; Asrın Felaketini Asrın İhmali ile 

atlatmaya çalışıyoruz. 

Gerçeği buradan söylemek zor olsa da tüm gerçeği deprem bölgesinde enkazın 

başında bekleyenler biliyor. 

Deprem öncesini 23 yıldır yönetememişiz... Deprem günlerinde bu yönetimsizliği çok 

daha aşikar göstermişiz... Deprem sonrası 1 yılda ne yapacağız? 

İşin ehli olmayan, liyakatsiz kadrolarla yönetimsizliğin ne olduğunu aslında herkes 

görmüş oldu. 

Kaybetmememiz gereken binlerce canımız gitti. 

Ülkemiz şimdi ne olacak? Mesele bu. 

*** 

Bu meseleyi seçim olarak da görebiliriz, ya da yönetimin büyük değişimi olarak da... 

Bir kere net olarak görüldü ki 2017 Başkanlık Referandumu olumlu sonuç vermedi. 

Hem ekonomide olsun hem de deprem afetinde olsun adeta yıkım yaşadık. 

Öncelikli düşüncemiz bu sistemin düzeltilmesi yönünde olmalıdır. Ve derhal 

kadroların liyakat üzerinde sil baştan ele alınması gerekir. 
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Bugün ülkemizde dış borçlanma faiz oranları yüzde 10 seviyelerinde seyrediyor. Risk 

primini, yani ülkemizin risk derecesini düşürmezsek bizim deprem maliyetinin altından 

kalkmamız çok zor olacaktır. 

Yıkım adeta her yerde... Dış açık rekor kırarken döviz ihtiyacımız had safhada... 

Bu durum sürdürülemez. 

Bırakın dış açığı, bütçe açığını da bu süreçte sürdüremeyiz. 

Yardım kampanyasında görüldü ki, toplumun bu maliyeti katlanmada Ülke 

Yönetimine güveni çok düşmüş durumda. Toplanan 115 milyar liralık yardımın 

nerede ise 100 milyar lirası yine kamudan geldi. 

Ama bu kamu kaynaklarının da net bir karşılığı yok. 

Bu demektir ki epey bir parasal genişleme yaşayacağız. Bir başka deyişle para 

basacak gibi bir durumdayız...Bu ise bize enflasyon olarak dönecektir. 

Kısaca bizleri büyük bir maliyet bekliyor. Ödediğimiz 40 binin üzerindeki can kaybı bu 

maliyetin boyutunu bize göstermiş olması gerekir. 

Böyle bir dönemde çözüme gitmek muhaliflik değil, ülkemizin ve milletimizin 

menfaatini düşünmekten başka bir şey olamaz. Sorunları göreceğiz ki o sorunları 

çözebilelim. Aksi halde ödeyeceğimiz fatura çok daha ağır olacaktır. 
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21 Şubat 2023, Salı 

BAŞYAZIMEHMET BARLAS 

Hatay’da yabancılara toprak mı 
satılıyor? 
 

Bu iddiayı ilk olarak İyi Parti Lideri Meral Akşener ortaya atmıştı. "Hatay'da 

yabancılara toprak satılıyor" yalanı sosyal medyada çığ gibi büyüdü. İddialara göre 

Hatay'da topraklar hızla el değiştiriyordu. Gerçekten bu korkunç iddia, "Hatay'da 

baraj patladı" yalanı gibi toplumda hızla yayıldı. Peki gerçek neydi? 

 

İçişleri Bakanı Süleyman Soylu, basına yaptığı açıklamada, "1980 yılında Hatay'da 

yabancılara mülk satışı yasaklanmıştır. Aynı zamanda Bakanlar Kurulu'nun 

2011 yılında aldığı bir karar çerçevesinde hazine arazilerinden bu tip mülk 

satışları tamamen yasaklanmıştır" dedi. 

 

Çevre ve Şehircilik Bakanı Murat Kurum'un da benzer bir açıklaması çıktı ortaya. 

Şöyle diyordu Kurum: "Bu illerin tamamı kamu yararı ve ülke güvenliği 

açısından Bakanlar Kurulu'nun 27 Ekim 2008 tarihli kararıyla yabancıların 

taşınmaz mülkiyeti ve sınırlı ayni hak edinemeyecekleri alan olarak 

belirlenmiştir. Hatay, Kilis, Mardin illerinde yabancıların taşınmaz edinimi 

yasaklanmıştır." 

 

Devletin en üst kademesinden çok net iki açıklama. Yabancılara ne özel ne de 

kamudan tek bir karış toprak satılmıyor. Peki bu açıklamalar birilerini tatmin etti mi? 

Veya açıklamaları okuyup özür dileyen olmuş mudur? Asla! Bugün baktım sosyal 

medyada yine bu yalanı bazıları yaygınlaştırmaya devam ediyor. Ve bu yalana 

inanmaya dünden hazır binlerce insan olduğunu görmek çok acı. 

*** 

 

CUMHUR İTTİFAKI HATAY'DA 

Cumhurbaşkanı Erdoğan ile MHP Lideri Bahçeli dün Kahramanmaraş ve Hatay 

illerinde depremden etkilenen bölgeleri ziyaret etti. MHP lideri, sosyal medyadaki bazı 

tetikçilerin "Bahçeli neden deprem bölgesine gitmiyor" şeklindeki tezviratına 

geçtiğimiz günlerde cevap vermişti. Bahçeli, "Dava arkadaşlarımız köy köy 

yardıma koştu. Biz şov peşinde değiliz. Çalışmalara engel olmamak için 

https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
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Ankara'dan sürekli takip ettim" demiş ve eklemişti: "Tüm illeri tek tek ziyaret 

edeceğim." 

 

Erdoğan ile Bahçeli'nin deprem bölgesi ziyaretinin farklı anlamları da vardı mutlaka. 

Bildiğiniz gibi asrın felaketinin ilk saatlerinden itibaren inanılmaz bir kara 

propagandayla karşı karşıyaydık. Hâlâ da bitmiş değil. Şimdi de seçim tarihi 

üzerinden yeni bir yalan rüzgârıyla karşı karşıyayız. Hepsinin devleti zafiyet içerisinde 

göstermek için yapıldığını sanırım anlamayan yoktur. 

 

Cumhur İttifakı'nın deprem bölgesi ziyaretinin bu açıdan anlamlı olduğunu 

düşünüyorum. Devlet yaraları sarıyor. Bir yıl içinde yeni şehirler bizi karşılayacak. 

Van'da, Elazığ'da, Giresun'da, İzmir'de, Kastamonu'da yaptılar. Yine yapacaklarına 

inanıyorum. Dün Hatay'da bu iradenin fotoğrafı vardı. 

*** 

 

ARINÇ'IN İPİYLE KUYUYA İNEN MUHALEFETİN HALİ 

 

Perşembe günü yayınlanan yazımda muhalefeti uyarmış ve "Bülent Arınç'ın AK 

Parti'de bir özgül ağırlığı falan yok. Arınç ne derse tersi yapılmalıdır. Erken 

seçim konusunda muhalefet, Arınç'ın gazına gelmesin" demiştim. Maalesef 

dinletemedim. 6'lı Masa ve yandaş medyası ısrarla Bülent Arınç'ın açıklamalarını 

AK Parti'nin kurumsal görüşü gibi lanse etti. Peki sonuçta ne mi oldu? İktidar 

kulislerinde 14 Mart ve 18 Haziran tarihleri ciddi ciddi tartışılmaya başlandı. Arınç ile 

birlikte hareket edip seçimleri kasım ayına alarak zaman kazanacağını düşünen 

muhalefet bir kez daha hayal kırıklığına uğradı. 

 

Erdoğan depremde yıkılan ülkesinin yaralarını sarmakla meşgulken birileri böyle 

operasyonlar çekiyor. Bunu da ellerine yüzlerine bulaştırıyorlar. 

 


